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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT

Identificació de la sessió:

Núm. : 02/2022
Caràcter: ordinària
Data: 15 de febrer de  2022
Horari: de 19:00 a 21:35 hores  
Lloc: saló de sessions de la Casa de la Vila

Hi assisteixen:

ALCALDE-PRESIDENT: Pere Regull i Riba (JxV)

REGIDORS I REGIDORES (per ordre alfabètic):

- Montserrat Arroyo i Ferrando (PSC)
- Salvador Campamà i Romeu (ERC)
- Anna Doblas i Ruiz (JxV)
- Montse Espinosa i Sospedra (ERC)
- Eladio García i Lodeiro (C’s)
- Miquel Medialdea i Guijo (PSC)
- Joan Manel Montfort i Guasch (JxV)
- Meritxell Montserrat i Mestres (JxV)
- Ricard Rafecas i Ruiz (JxV)
- Maria Ramon i Martínez (CUP)
- Dolors Rius i Marrugat (JxV)
- Montserrat Romagosa i Massana (VeC)
- Francisco Romero i Gamarra (PSC)
- Aureli Ruiz i Milà (JxV)
- Pere Sàbat i Lluverol (ERC)
- Lourdes Sánchez i López (PSC)
- Maria Sardà i Raventós (ERC)
- Gemma Urgell i Rocías (ERC)
- Noel Viñas i Serrano (CUP)
- Ramon I. Zaballa i Serra (PSC)

Excusa la seva absència:

- Cap

És present el secretari de l'Ajuntament, Eduard Marcó i Alberti, i també l’interventor 
general José María García Pascual.
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Desenvolupament de la sessió

Abans de sotmetre a aprovació del primer punt de l’ordre del dia, l’alcalde Pere Regull 
(JxV) anuncia que el punt cinquè de l’ordre del dia ha estat retirat perquè mancava 
fer arribar documentació als regidors. Per tal de tenir temps suficient per al seu 
estudi, es postposa la presa en consideració pel Ple.
  

1. ACTA PLE. Aprovació si s’escau, de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 
18 de gener de 2022.

S’aprova per assentiment l’acta de la sessió plenària celebrada el dia 18 de gener de 
2022. 

SERVEIS CENTRALS I GOVERNACIÓ

2. 1/2022/1627 –  MODIFICACIÓ DE CRÈDITS. Aprovar la modificació de 
crèdits núm. 1/2022, en la modalitat de crèdits extraordinaris.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda proposa al Ple Municipal el 
dictamen següent, per al seu debat o aprovació si escau:

Atès que el servei de Recursos Humans ha redactat informe en el qual es justifica la 
necessitat de crear noves aplicacions pressupostàries, pel normal funcionament del 
servei, derivades de noves necessitats sorgides.

Tenint en compte que l’expedient es tramita per raons de necessitat, plenament 
justificades, conforme el que disposa l’article 177 del Reial decret 2/2004, de 5 de 
març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, els 
articles 35 a 37 del Reial Decret 500/90, i la Base 11 de les Bases d’Execució del 
pressupost.

ACORD:

PRIMER: Aprovar inicialment l'expedient de modificació de crèdits núm. 1/2022, en la 
modalitat de crèdits extraordinaris, d'acord amb el detall següent:

Modalitat: Crèdit extraordinari

Despeses a finançar:

Aplicació Descripció
Crèdits totals 
consignats

5.24108.10100 Programa PECT 21.228,00
2.92027.16400 Servei d’Administració electrònica 1.478,00

22.706,00

Font de finançament : Anul·lacions o baixes en aplicacions pressupostàries
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Aplicació Descripció Crèdit inicial Modificacions 
anteriors

Modificació 
que es 
proposa

Crèdits totals 
consignats

5.43001.10100 Turisme 46.314,00 0,00 -21.228,00 25.086,00

2.92027.13000 Servei d’Administració electrònica 34.833,00 0,00 -1.478,00 33.355,00

81.147,00 0,00 -22.706,00 58.441,00

SEGON: Aprovat inicialment s'exposarà al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de 
la província de Barcelona, per quinze dies, durant els quals els interessats podran 
examinar-ho i presentar reclamacions davant el Ple. Es considera definitivament 
aprovat si durant el citat termini no s'haguessin presentat reclamacions; en cas 
contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per resoldre-les.

Aquest últim termini s'entendrà comptat a partir de l'endemà a la finalització de 
l'exposició al públic i les reclamacions es consideraran denegades, en qualsevol cas, si 
no es resolguessin en l'acte d'aprovació definitiva.

TERCER:  Aprovada definitivament la modificació s’inserirà anunci al Butlletí Oficial de 
la província de Barcelona, i entrarà en vigor al dia següent de la publicació al BOP. Es 
remetrà còpia a l’Administració de l’Estat i a l’òrgan de tutela financera. 

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per 17 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC), 2 en contra (2 
CUP) i 2 abstencions (1 VeC, 1 C’s).
 

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que es tracta d'una modificació tècnica que 
demanen des de recursos humans per tal de desenvolupar la subvenció del PECT i 
una petita variació de caràcter social interna.

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia la seva abstenció i manifesta que és una decisió de 
l'equip de Govern.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que no són els seus pressupostos i 
anunciar la seva abstenció

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia el vot desfavorable perquè no són els seus 
pressupostos

El Sr. Salvador Campamà (ERC) manifesta que es tracta d'una qüestió tècnica i què té 
a veure amb un projecte en que hi creuen: El viver de Cellers. Anuncia el vot 
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favorable.

 
3. 1/2022/1751 – PLA ANUAL DE CONTROL FINANCER 2022. Donar compte 

del Pla Anual de Control Financer de l’exercici 2022.

La Comissió Informativa de Serveis Centrals i Hisenda, proposa al Ple Municipal de 
l’ajuntament de Vilafranca del Penedès, el dictamen següent, per al seu debat i 
aprovació si escau:

Atès que,  l’òrgan interventor ha d’elaborar un Pla Anual de Control Financer que 
recollirà les actuacions de control permanent i auditoria pública a de l’exercici 2022 
segons el Real Decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic de 
control intern en les entitats del Sector Públic Local.

Atès que, la funció interventora té per objecte controlar els actes de l’entitat local, pel 
que al reconeixements de drets o la realització de les despeses, així com els ingressos 
i pagaments que d'ells es derivin, i la inversió o aplicació en general dels seus fons 
públics, amb la finalitat d'assegurar que la seva gestió s'ajusti a les disposicions 
aplicables en cada cas. En els supòsits que així ho determini la normativa aplicable 
quan el règim de control de l’Administració pública a la que estiguin adscrits ho 
estableixi.

Atès que, el control intern de l’activitat econòmica-financera és una exigència 
constitucional, d’acord a l’art. 103 de la CE, pel qual el legislador ha regulat un 
sistema de control intern de manera que les pròpies administracions, verifiquin 
l’adequació de l’activitat administrativa als principis de legalitat, eficàcia, eficiència i 
economia.

Atès que, la funció de control intern de la gestió econòmica financera i pressupostària 
de les entitats locals i dels seus organismes autònoms, així com dels consorcis 
considerats entitats locals, es troba regulada amb caràcter general, en l’article 92 de 
la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de bases del règim local (LRBRL) i en els 
articles 213 i següents del TRLRHL.

Atès que, aquesta funció de control intern està atribuïda a la Intervenció General 
segons Real Decret 128/2018, de 16 de març, pel que es regula el règim jurídic dels 
funcionaris d’administració local amb habilitació de caràcter nacional, en les seves dos 
vessants de control financer i auditoria.

Atès que, el Capítol IV del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual 
s’aprova el Text refós de la llei reguladora de les hisendes locals (TRLLRHL), en el seu 
article 213, estableix que, les funcions de control intern, s’exerciran en les entitats 
locals amb l’extensió i efectes que es determinen en els articles següents de la llei, 
respecte de la seva gestió econòmica, dels organismes autònoms i de les societats 
mercantils d’elles dependents, en les seves modalitats de funció interventora i funció 
de control financer, inclosa l’auditoria de comptes de les entitats locals que es 
determinin reglamentàriament, i funció de control d’eficàcia. A més, les entitats locals 
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estaran subjectes al que preveu la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera.

Posteriorment, la Llei 27/2013, de 27 de desembre de racionalització i sostenibilitat 
de l’administració local, modifica els articles 213 (Control Intern) i el 218 (Informes 
sobre resolució de discrepàncies) de la Llei reguladora de les Hisendes Locals 2/2004, 
amb l’objectiu de reforçar el paper de la funció interventora en les entitats locals, en 
el sentit d’assegurar la gestió regular dels fons públics, l’ús eficient dels mateixos i la 
sostenibilitat financera de les entitats locals.

Com a conseqüència de la Llei de racionalització, el 12 de maig de 2017 es publica al 
BOE el Reial Decret 424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic del 
control intern en les entitats del Sector Públic Local.

Pel que fa a les auditories de les societats mercantils amb capital total o 
majoritàriament propietat de l’entitat local caldrà tenir en compte el que s’estableix 
en la Llei 22/2015, de 20 de juliol, d’Auditoria de Comptes.

Tanmateix, l’exercici d’aquesta funció de control es regula de forma subsidiària en la 
Llei 47/2003, general pressupostària; en el Reial decret 2188/1995, de 28 de 
desembre, pel que es desenvolupa el règim de control intern exercit per 
l’Administració de l’Estat i, a la Circular 1/1999,de 26 de març, de la Intervenció 
General de l’Estat (IGAE), sobre el control financer.

Atès que, les normes d’auditoria del Sector Públic, aprovades per resolució de la IGAE 
de 25 d’octubre de 2019 són d’aplicació directa al sector públic local d’acord amb el 
que estableix l’article 220 del TRLLRHL; per això, també caldrà tenir en compte, entre 
d’altres, la normativa següent:

-Instrucció de la IGAE d’11 de juny de 2002 sobre organització dels papers 
de treball en les auditories i actuacions de control financer

-Norma tècnica d’11 d’abril de 2007 de la IGAE sobre avaluació de la 
importància relativa

-Norma tècnica de 25 de juny de 2002 sobre els informes addicionals al 
d’auditoria de comptes.

-Circular 3/1996, de 30 d’abril, pel que es dicten instruccions sobre funció 
interventora.

-Totes les altres Normes d’Auditoria del Sector Públic i Normes tècniques 
emeses per la IGAE.

No obstant això, caldrà tenir en compte el que s’estableixi en l’annex I de les Bases 
d’Execució per la funció Interventora de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, que 
desenvolupa l’exercici de la funció interventora de conformitat amb el Reial Decret 
424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic del control intern en les 
entitats del Sector Públic Local.

Atès tot lo exposat, es PROPOSA:
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Donar-se per assabentat del Pla Anual de Control Financer de l’exercici 2022, elaborat 
per la Intervenció de l’Ajuntament, en el marc  d’allò que estableix el Real Decret 
424/2017, de 28 d’abril, pel qual es regula el règim jurídic de control intern en les 
entitats del Sector Públic Local.

INTERVENCIONS:

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que es dona compte del Pla anual financer elaborat 
per la intervenció municipal. El Pla es va explicar a la Comissió informativa. És una 
eina que espera que sigui útil.

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que el Pla remarca els principis de bona gestió 
financera, recursos públics orientats a l’eficàcia, transparència, estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera.

Vilafranca arriba una mica tard en l'aplicació del Decret 424/2017, que va entrar en 
vigor al juny de 2018. Ara toca que des de l'equip de Govern es vagin solucionant les 
carències a les que fa referència l’informe. En ell es demana un pla d'accions per 
solucionar les disfuncions que es venen donant.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que el control financer és una eina per 
assegurar la bona salut econòmica i política de l’Ajuntament i afavoreix la 
transparència de la gestió econòmica  d’aquest Ajuntament.

Li sembla bé que aquest any 2022 es posi l’ull sobre les subvencions i ajuts. Però 
també entén que cal anar millorant la concessió i la gestió d’aquestes, amb total 
garantía i sense oblidar, però, les dificultats de moltes de les entitats per gestionar les 
subvencions, a vegades, massa burocratitzades. Cal vetllar per la bona gestió dels 
fons públics i, alhora, facilitar la vida a les entitats de la vila.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que consideren molt positiu aquest control 
financer. Tot el que sigui en la línia d’avançar cap a un ajuntament més transparent i 
eficient, és la línia correcta. 

És positiu que es tractin temes de control a les entitats i les subvencions i també de 
contractació. 

El control financer i pressupostari de les empreses municipals és importantíssim per 
tenir un ajuntament en ordre. 

4. 1/2021/1004 – DELIMITACIÓ TERME ENTRE OLÈRDOLA i VILAFRANCA. 
Aprovar l’acta de delimitació de terme entre Olèrdola i Vilafranca.

Dictamen de la Comissió informativa de Serveis Centrals i Hisenda sobre la 
delimitació de terme entre els municipis d’Olèrdola i de Vilafranca del Penedès
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Iniciat, mitjançant resolució de la persona titular de la direcció general competent en 
matèria d'Administració local, l’expedient de delimitació de terme entre els municipis 
de Vilafranca del Penedès i d’Olèrdola, en el marc de l’elaboració del mapa municipal 
de Catalunya.

D’acord amb l’article 32.2 del Decret 244/2007, de 6 de novembre, pel qual es regula 
la constitució i la demarcació territorial dels municipis, de les entitats municipals 
descentralitzades i de les mancomunitats de Catalunya, ambdós ajuntaments van de 
comunicar aquest fet als propietaris de les finques afectades i es van dur reunions 
informatives amb els mateixos.

Havent efectuat reunions entre els representants d’ambdós ajuntaments i un tècnic 
designat conjuntament per la Direcció General d’Administració Local i per l’Institut 
Cartogràfic i Geològic de Catalunya es va assolir un consens sobre la major part de la 
línia divisòria i les corresponents fites, es va aixecar i es va signar la corresponent 
acta.

D’acord amb l’article 33.4 del Decret 244/2007, de 6 de novembre, pel qual es regula 
la constitució i la demarcació territorial dels municipis, de les entitats municipals 
descentralitzades i de les mancomunitats de Catalunya, l'acta corresponent a les 
operacions de delimitació, amb els documents complementaris, s'ha d'aprovar pel ple 
dels ajuntaments afectats amb el quòrum de la majoria absoluta del nombre legal 
dels seus membres en el termini màxim de tres mesos comptadors a partir de la data 
de les operacions de delimitació.

Per tot això S’ACORDA

Primer.- Aprovar l’acta del dia 30 de novembre de 2021, de les operacions de 
delimitació entre els termes municipals d’Olèrdola i de Vilafranca del Penedès. 

Segon.- Notificar el present acord a la Direcció General d’Administració Local i a 
l’ajuntament d’Olèrdola. 

VOTACIÓ:

El dictamen és aprovat per unanimitat. 
 

INTERVENCIONS:

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que és un expedient que va iniciar d'ofici per 
la Direcció General d'Administració Local i que ha estat instrumentat per l'Institut 
Cartogràfic.

Van convocar els representants de l'ajuntament de Vilafranca i d’Olèrdola per a 
tractar temes de delimitació. Es va convocar als veïns i veïnes la propietat dels quals 
està situada al límit dels termes i s'han fet alguns ajustaments dels límits del terme. 
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Ara cal aprovar l'acta

La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que és una qüestió tècnica i que hi ha 
acord entre els dos ajuntaments. Anuncia el vot favorable.

La Sra. Maria Ramon (CUP) anunci algun favorable i manifesta que és una qüestió 
tècnica.

El Sr. Salvador Campamà (ERC) anuncia el vot favorable i manifesta que els límits de 
terme tenen orígens molt remots i sovint no corresponen als actuals. Considerem 
necessària la delimitació de terme. És una ocasió per dignificar i recuperar les fites de 
terme i fins i tot de convertir-les en rutes, ja que les fites sovint donen testimoni de 
fets antics.

El Sr. Francisco Romero (PSC) agraeix la implicació de tots els grups i manifesta que 
caldrà fer algunes intervencions en les fites, posant-nos d'acord amb altres municipis i 
recol·locar-les.

ALCALDIA

5. 3/2022/1029 – MOCIÓ INSTAL·LACIÓ DE FERROLINERES. Moció que 
presenta el grup municipal de C’s per a la instal·lació de Ferrolineres.

MOCION DEL GRUPO MUNICIPAL DE CIUDADANOS (Cs) EN EL AYUNTAMIENTO DE 
VILAFRANCA DEL PENEDÉS PARA LA INSTALACIÓN DE FERROLINERAS.

EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El pasado 16 de diciembre de 2020 se celebró el encuentro online “VE Data Day: la 
Presentación de Resultados de la Segunda Encuesta Nacional de Conductores de 
Coche Eléctrico”, organizado por All Media Consulting y Electromaps

El encuentro se enmarca dentro de los eventos promovidos por la Estrategia de
Movilidad Segura, Conectada y Sostenible 2030 del Ministerio de Transportes,
Movilidad y Agenda Urbana.

Entre las conclusiones más importantes obtenidas de la encuesta y debatidas en el 
encuentro se encuentran

✓ Los conductores son cada vez menos tolerantes con las deficiencias de la
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infraestructura para la movilidad eléctrica. Los recién iniciados (1 y 2 años) hacen las 
peores valoraciones, mientras que los mas experimentados (5 años) son mas 
condescendientes. Lo más preocupante es que la valoración de las redes de recarga, 
tanto públicas como privadas, ha empeorado a pesar de que ya se encontraba en 
niveles bajos en la primera edición de la encuesta.

✓ La introducción en el mercado de nuevos servicios específicos para
conductores de coche eléctrico (VE). Algunos de estos, que han sido valorados, son 
los seguros, los contratos de suministro que incluyen dispositivo de recarga, la 
gestión de la batería mediante aplicación móvil, la compra del VE en internet, entre 
otros.
✓ Los modos alternativos de acceso al VE. En el contexto de la economía
colaborativa, aparecen por primera vez cooperativas de conductores, comunidades de 
propietarios, así como las primeras flotas de VE de pago por uso o car sharing.

Sobre la primera conclusión y en línea con la Estrategia de Movilidad Segura,
Sostenible y Conectada 2030 del Ministerio de Transportes en materia de movilidad, 
infraestructuras y transportes en los próximos 10 años, es donde queremos centrar 
nuestra atención.

La Estrategia de Movilidad Segura, Sostenible y Conectada se estructura en nueve 
ejes, que se desarrollan a través de líneas de actuación y medidas concretas.

Concretamente el eje número 4 sobre movilidad de bajas emisiones establece como 
principios:

· Mejora de la calidad de vida de las personas con la protección de su salud física y 
bienestar mental.

· Eficiencia en el uso de los recursos y en la gestión de sistemas, medios y
terminales de transporte.

· Homogeneidad regulatoria básica, neutralidad tecnológica y respeto a la libre
competencia.

· Incrementar la eficacia y eficiencia del sistema de transporte, promoviendo la
comodalidad e intermodalidad.

· Reducir el consumo de energía y limitar las externalidades ambientales
(contaminación atmosférica y acústica).
· Contribuir a la descarbonización a largo plazo de la economía mediante,
principalmente, la progresiva electrificación del transporte.

En nuestro municipio y según podemos observar en la aplicación de referencia en la 
consulta de infraestructuras de recarga, Electromaps, sólo encontramos a disposición 
de los usuarios 3 puntos de recarga y solo uno de ellos superior a 43kv.

Consideramos que es a partir de estos niveles de carga cuando estaríamos ante un 
punto de recarga “ideal”, ya que tiempos de espera superiores a la hora de duración 
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resultan poco atractivos para los usuarios, debiendo aspirar a estaciones de 150kw o 
superior para disminuir hasta los 5 o 10 minutos ese tiempo de recarga completa. 
Desde la Asociación Española de Fabricantes de Automóviles y Camiones (ANFAC) 
consideran que la falta de puntos de recarga dificulta enormemente la expansión del 
vehículo eléctrico, ya que los ciudadanos tienen grandes dificultades para enchufar y 
cargar sus coches, siendo necesario que las administraciones, entidades públicas, y 
las empresas compartan sinergias y colaboren para impulsar la transición hacia la 
nueva movilidad.

En línea con el incremento de la red de puntos de recargas a nivel nacional desde Adif 
se ha desarrollado el concepto de ferrolinera. Ferrolinera es un concepto que ha 
llevado años de investigación y desarrollo y que cuenta con una patente propiedad de 
Adif.

El proyecto Ferrolinera (así se llama también la marca registrada) se basa en puntos 
de carga conectados a la red ferroviaria en los que se utiliza parte de la energía que 
genera un tren en su proceso de frenado eléctrico y que se disipa en forma de calor 
en las resistencias que lleva el tren en el techo. Esta energía es captada por el 
sistema y se usa para cargar las baterías de los coches.
Este sistema patentado por Adif tiene un enorme potencial, y para muestra un botón; 
según Adif en una frenada de tren eléctrico se generan 25 kWh y, según indica en 
una de las fichas informativas de la propia Adif, en una estación de trenes se 
producen una media de 150 procesos de frenado diario por lo que se generaría 
energía de media suficientes como para cargar las baterías de más de 100 coches 
eléctricos al día.

Este sistema cuenta con un importante margen de desarrollo, ya que Adif dispone de 
1.568 estaciones en España y más de 13.800 kilómetros de líneas. Para la empresa 
pública, el proyecto Ferrolinera otorga al sistema ferroviario un gran potencial como 
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agregador de puntos de recarga y, con ello, como impulsor de la movilidad eléctrica y 
sostenible.

El interés de la asociación de fabricantes (ANFAC) en el proyecto de Adif pone de 
manifiesto que es una iniciativa con futuro; tanto que puede ser clave para la
popularización del coche eléctrico en los próximos años y que seguro incrementará las 
infraestructuras de carga de los vehículos eléctricos en España, que actualmente se 
sitúa a la cola de Europa (4,9 frente a 28,3 puntos de recarga rápida por cada 100 km 
de carretera).

En nuestra ciudad creemos que se nos brinda una gran oportunidad para la
instalación de este tipo de puntos de recarga basado en el proceso de frenado de los 
trenes ya que contamos con estación de tren en la que perfectamente podría ubicarse 
este sistema de recarga.

Desde Ciudadanos apostamos firmemente por la electro movilidad, por un modelo de 
emisiones cero en Vilafranca, Cataluña y España, y a tal efecto seguiremos 
impulsando propuestas que nos posicionen como centro de referencia a nivel nacional 
y europeo en puntos de recarga rápida, así como en convertir nuestra estratégica 
ubicación geográfica y nuestro gran potencial en la generación de energías limpias en 
grandes aliados para ponerlo en marcha.

Estamos convencidos de los grandes beneficios que se obtendrían tras la apuesta por 
este tipo de iniciativas, como son:

✓ Poder liderar el sector en materia de sostenibilidad en línea con los Objetivos de 
Desarrollo Sostenible.

✓ Potenciar la imagen de las instituciones públicas, por la promoción del uso de 
energías limpias

✓ Incrementar el valor de los espacios y edificios públicos por medio de la
inversión en estaciones de recarga, además de contribuir a una mejor calificación de 
los mismos.

Desde Ciudadanos, creemos que las administraciones públicas deben tener un papel 
fundamental en el cambio de movilidad actual hacia un modelo de emisiones cero y 
respetuoso con el medio ambiente.

Por lo anteriormente expuesto, el Grupo municipal de Ciudadanos propone al Pleno la 
adopción de los siguientes acuerdos:

PRIMERO. - Instar al Gobierno de España y a Adif a estudiar la ubicación en Vilafranca 
del Penedés, de tantos sistemas de recarga de vehículos eléctricos a través de 
ferrolineras como sean posibles.

SEGUNDO. – Dar traslado del presente acuerdo al Ministerio de Transportes,
Movilidad y Agenda Urbana; y a Adif.
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MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DE CIUTADANS (Cs) A L'AJUNTAMENT DE VILAFRANCA 
DEL PENEDÉS PER A LA INSTAL·LACIÓ DE FERROLINERES.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El passat 16 de desembre de 2020 es va celebrar la trobada online “VE Data Day: la 
Presentació de Resultats de la Segona Enquesta Nacional de Conductors de Cotxe 
Elèctric”, organitzada per All Media Consulting i Electromaps

La trobada s'emmarca dins dels esdeveniments promoguts per l'Estratègia de 
Mobilitat Segura, Connectada i Sostenible 2030 del Ministeri de Transports, Mobilitat i 
Agenda Urbana.

Entre les conclusions més importants obtingudes de l'enquesta i debatudes a la 
trobada es troben

✓ Els conductors són cada vegada menys tolerants amb les deficiències de la 
infraestructura per a la mobilitat elèctrica. Els recent iniciats (1 i 2 anys) fan les 
pitjors valoracions, mentre que els més experimentats (5 anys) són més 
condescendents. El més preocupant és que la valoració de les xarxes de recàrrega, 
tant públiques com privades, ha empitjorat malgrat que ja estava en nivells baixos a 
la primera edició de l'enquesta.

✓ La introducció al mercat de nous serveis específics per conductors de cotxe elèctric 
(VE). Alguns d'aquests, que han estat valorats, són les assegurances, els contractes 
de subministrament que inclouen dispositiu de recàrrega, la gestió de la bateria 
mitjançant aplicació mòbil, la compra del VE a internet, entre d'altres.

✓ Les maneres alternatives d'accés al VE. En el context de l'economia col·laborativa, 
apareixen per primera vegada cooperatives de conductors, comunitats de propietaris, 
així com les primeres flotes de VE de pagament per ús o car sharing.

Sobre la primera conclusió i en línia amb l'Estratègia de Mobilitat Segura, Sostenible i 
Connectada 2030 del Ministeri de Transports en matèria de mobilitat, infraestructures 
i transports en els propers 10 anys, és on volem centrar la nostra atenció.

L'Estratègia de Mobilitat Segura, Sostenible i Connectada s'estructura en nou eixos, 
que es desenvolupen mitjançant línies d'actuació i mesures concretes.

Concretament l'eix número 4 sobre mobilitat de baixes emissions estableix com a 
principis:

· Millora de la qualitat de vida de les persones amb la protecció de la seva salut física i 
benestar mental.

· Eficiència en l'ús dels recursos i en la gestió de sistemes, mitjans i terminals de 
transport.
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· Homogeneïtat regulatòria bàsica, neutralitat tecnològica i respecte a la lliure 
competència.

· Incrementar l'eficàcia i l'eficiència del sistema de transport, promovent-ne la 
comodalitat i intermodalitat.

· Reduir el consum d'energia i limitar les externalitats ambientals (contaminació 
atmosfèrica i acústica).

· Contribuir a la descarbonització a llarg termini de l'economia mitjançant, 
principalment, la progressiva electrificació del transport.

Al nostre municipi i segons podem observar a l'aplicació de referència a la consulta 
d'infraestructures de recàrrega, Electromaps, només trobem a disposició dels usuaris 
3 punts de recàrrega i només un d'ells superior a 43kv.

Considerem que és a partir d'aquests nivells de càrrega quan estaríem davant d'un 
punt de recàrrega ideal, ja que temps d'espera superiors a l'hora de durada resulten 
poc atractius per als usuaris, havent d'aspirar a estacions de 150kw o superior per 
disminuir fins els 5 o 10 minuts aquest temps de recàrrega completa. Des de 
l'Associació Espanyola de Fabricants d'Automòbils i Camions (ANFAC) consideren que 
la manca de punts de recàrrega dificulta enormement l'expansió del vehicle elèctric, 
ja que els ciutadans tenen grans dificultats per endollar i carregar els cotxes, i cal que 
les administracions, entitats públiques, i les empreses comparteixin sinergies i 
col·laborin per impulsar la transició cap a la nova mobilitat.

En línia amb l'increment de la xarxa de punts de recàrregues a nivell nacional des 
d'Adif s'ha desenvolupat el concepte de ferrolinera. Ferrolinera és un concepte que ha 
portat anys de recerca i desenvolupament i que compta amb una patent propietat 
d'Adif.

El projecte Ferrolinera (així s'anomena també la marca registrada) es basa en punts 
de càrrega connectats a la xarxa ferroviària on s'utilitza part de l'energia que genera 
un tren en el seu procés de frenada elèctrica i que es dissipa en forma de calor a les 
resistències que porta el tren al sostre. Aquesta energia és captada pel sistema i es fa 
servir per carregar les bateries dels cotxes. Aquest sistema patentat per Adif té un 
potencial enorme, i per a mostrar un botó; segons Adif en una frenada de tren 
elèctric es generen 25 kWh i, segons indica en una de les fitxes informatives de la 
mateixa Adif, en una estació de trens es produeixen una mitjana de 150 processos de 
frenada diària pel que es generaria energia de mitjana suficients com per carregar les 
bateries de més de 100 cotxes elèctrics al dia.
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Aquest sistema compta amb un important marge de desenvolupament, ja que Adif 
disposa de 1.568 estacions a Espanya i més de 13.800 quilòmetres de línies. Per a 
l'empresa pública, el projecte Ferrolinera atorga al sistema ferroviari un gran 
potencial com a agregador de punts de recàrrega i, amb això, com a impulsor de la 
mobilitat elèctrica i sostenible.

L'interès de l'associació de fabricants (ANFAC) al projecte d'Adif posa de manifest que 
és una iniciativa amb futur; tant que pot ser clau per a la popularització del cotxe 
elèctric en els propers anys i que segur incrementarà les infraestructures de càrrega 
dels vehicles elèctrics a Espanya, que actualment se situa a la cua d'Europa (4,9 
davant de 28,3 punts de recàrrega ràpida per cada 100 km de carretera).

A la nostra ciutat creiem que se'ns brinda una gran oportunitat per a la instal·lació 
d'aquest tipus de punts de recàrrega basat en el procés de frenada dels trens ja que 
comptem amb estació de tren on perfectament podria ubicar-se aquest sistema de 
recàrrega.

Des de Ciutadans apostem fermament per l'electro mobilitat, per un model 
d'emissions zero a Vilafranca, Catalunya i Espanya, ia aquest efecte seguirem 
impulsant propostes que ens posicionin com a centre de referència a nivell nacional i 
europeu en punts de recàrrega ràpida, així com convertir la nostra estratègica 
ubicació geogràfica i el nostre gran potencial en la generació denergies netes en grans 
aliats per posar-lo en marxa.

Estem convençuts dels grans beneficis que s'obtindrien després de l'aposta per aquest 
tipus d'iniciatives, com ara:

✓ Poder liderar el sector en matèria de sostenibilitat en línia amb els objectius de 
desenvolupament sostenible.
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✓ Potenciar la imatge de les institucions públiques, per la promoció de l‟ús d‟energies 
netes

✓ Incrementar el valor dels espais i edificis públics per mitjà de la inversió en 
estacions de recàrrega, a més de contribuir a una millor qualificació dels mateixos.

Des de Ciutadans, creiem que les administracions públiques han de tenir un paper 
fonamental en el canvi de mobilitat actual cap a un model d‟emissions zero i 
respectuós amb el medi ambient.

Per tot això exposat, el Grup municipal de Ciutadans proposa al Ple l'adopció dels 
acords següents:

PRIMER. - Instar el Govern d'Espanya i Adif a estudiar la ubicació a Vilafranca del 
Penedès, de tants sistemes de recàrrega de vehicles elèctrics a través de ferrolineres 
com siguin possibles.

SEGON. – Traslladar el present acord al Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda 
Urbana; ia Adif.

La present acta recull la versió en llengua castellana, que és la versió original 
presentada i la seva versió traduïda, que es fa servir per als diferents tràmits 
administratius.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 19 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 1 VeC, 1 C’s) i 2 
abstencions (2 CUP)

INTERVENCIONS:

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que en línia amb l'increment de la xarxa de punts 
de recàrregues a nivell nacional, des d'Adif s'ha desenvolupat el concepte de 
ferrolinera. Ferrolinera és un concepte que ha portat anys de recerca i 
desenvolupament i que compta amb una patent propietat d'Adif.

El projecte Ferrolinera (així s'anomena també la marca registrada) es basa en punts 
de càrrega connectats a la xarxa ferroviària on s'utilitza part de l'energia que genera 
un tren en el seu procés de frenada elèctrica i que es dissipa en forma de calor a les 
resistències que porta el tren al sostre. Aquesta energia és captada pel sistema i es fa 
servir per carregar les bateries dels cotxes. Aquest sistema patentat per Adif té un 
potencial enorme, i per a mostrar un botó; segons Adif en una frenada de tren 
elèctric es generen 25 kWh i, segons indica en una de les fitxes informatives de la 
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mateixa Adif, en una estació de trens es produeixen una mitjana de 150 processos de 
frenada diària pel que es generaria energia de mitjana suficients com per carregar les 
bateries de més de 100 cotxes elèctrics al dia.

L'interès de l'associació de fabricants (ANFAC) al projecte d'Adif posa de manifest que 
és una iniciativa amb futur; tant que pot ser clau per a la popularització del cotxe 
elèctric. 

A la nostra ciutat creuen que se'ns brinda una gran oportunitat per a la instal·lació 
d'aquest tipus de punts de recàrrega basat en el procés de frenada dels trens ja que 
comptem amb estació de tren on perfectament podria ubicar-se aquest sistema de 
recàrrega.

Aposten fermament per l'electromobilitat, per un model d'emissions zero a Vilafranca, 
Catalunya i Espanya, i a aquest efecte seguirà impulsant propostes que ens posicionin 
com a centre de referència a nivell nacional en punts de recàrrega ràpida.

Creu que les administracions públiques han de tenir un paper fonamental en el canvi 
de mobilitat actual cap a un model d‟emissions zero i respectuós amb el medi 
ambient.

Per tot això, el Grup municipal de Ciutadans proposa al Ple instar el Govern d'Espanya 
i Adif a estudiar la ubicació a Vilafranca del Penedès, de tants sistemes de recàrrega 
de vehicles elèctrics a través de ferrolineres com siguin possibles i traslladar el 
present acord al Ministeri de Transports, Mobilitat i Agenda Urbana; i a Adif.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) aporta còpia en format word de la seva intervenció 
que s’incorpora íntegra en la present acta: “El setembre de 2011, una noticia de El 
Periódico deia:
“L'usuari puja al seu diminut cotxe elèctric, acabat d'adquirir, l'aparca en qualsevol 
estació de Rodalies i es dirigeix, com cada matí, a la feina. Durant la jornada laboral, 
les bateries del seu vehicle es recarreguen mitjançant un sistema que permet 
aprofitar l'electricitat generada pels trens al frenar. Sembla ciència-ficció, però 
aquesta escena serà possible quan en els pròxims anys s'implanti un innovador 
projecte d'estalvi energètic en què s'ha embarcat Adif, l'administrador de la xarxa 
ferroviària dependent del Ministeri de Foment”.
 
Segurament allò que a setembre de 2011 semblava ciencia-ficció, ara ja no ho sigui. 
En tot cas, ara els condicionants seran uns altres.

Des de Vilafranca en Comú  donem i donarem suport a tot allò que signifiqui 
descarbornització i al foment dels cotxes elèctrics i la mobilitat sostenible.
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Aquest projecte comporta, a més, un ús eficient dels recursos que ara es  
malbaraten.”

Finalment, anuncia el vot favorable.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) manifesta que la proposta li sembla interessant, l'economia 
circular que d’una acció se’n deriva una altra, és avançar cap a l'eficiència. I si a més 
va en direcció a la sostenibilitat, transició energètica i reduir l’impacte de les energies 
fòssils, és una bona mesura.

Consideren que els números són poc optimistes, perquè veient com van els trens de 
RENFE, les frenades són la cosa més freqüent del món. Les frenades són moltes més 
que les que menciona la moció.

El que esperen d’ADIF és que ens deixi de prendre el pèl i que aprovi un conveni pel 
cobriment total de les vies, que acabi amb les vibracions sorolls i esquerdes que 
generen els trens de mercaderies, que inverteixin tot el que han estafat amb els plans 
de rodalies dels darrers 20 anys i que concreti l’estació de trens regionals que 
demana la nostra ciutat.

D’Adif i Renfe, esperen que compleixi amb Vilafranca.

El Sr. Joan Manel Montfort (JxV) anuncia el vot favorable i  manifesta que 
l’ajuntament també està apostant per aquest tipus de vehicle. Tant la policia com 
l’unitat de serveis, incorporen aquest tipus de vehicle. 

La moció parla que a Vilafranca només hi ha tres punts de recàrrega, però n’hi ha una 
quinzena i alguns són públics i gratuïts. El que hi ha és pocs punts d’alta potència. 
L’ajuntament té instal·lat un punt de recarrega al Parc de l’1 d’octubre, hi ha una 
fotolinera a l’Àgora, 4 punts a l’aparcament del SABA, a l’aparcament del Viena i a 
dos Mercadona, etc  

Pel que fa la proposta d’Adif, va proposar uns 400 emplaçaments on oferir aquesta 
instal·lació a través de concessionaris. Hi ha hagut interès per uns 160.

El Sr. Eladio García (C’s) s’alegra que hi hagi més punts de recàrrega dels que diu la 
moció, però en l’app consultada no en surten més de tres.

Demana si algun grup pot presentar la moció al Consell Comarcal, ja que el seu partit 
no té representant.

Així mateix, pensa que la gestió amb Adif s’hauria de fer aviat perquè s’ha de 
reformar l’estació.
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6. 6/2022/1029 – MOCIÓ ESPAIS PÚBLIC PER INFANTS i JOVENT. Moció que 
presenta el grup municipal d’ERC per un Pla d’actuació per millorar els espai 
públics per a infants i jovent a Vilafranca del Penedès. 

VOTACIÓ:

La moció és rebutjada per 8 vots favorables (5 ERC, 2 CUP, 1 VeC), 1 abstenció (1 
C’s) i 12 en contra (7 JxV, 5 PSC).

INTERVENCIONS:

La Sra. Gemma Urgell (ERC) aporta còpia en format word de la seva intervenció que 
s’incorpora íntegra en la present acta: ““Una ciutat adequada pels nens i nenes és 
una ciutat bona per a tothom”. Aquesta frase és de Francesco Tonucci, pedagog italià 
i un referent a l’hora d’establir polítiques públiques en pro dels infants. Tonucci és 
l’ideòleg del projecte ‘Ciutat dels nens’ que busca promoure el canvi a l’hora d’idear 
les ciutats

-   posant a l’infant al lloc de l’adult
-   posant els moviments a peu davant del cotxe i
-   donant als nens i nenes un paper actiu a l’hora de dissenyar la ciutat i ocupar 
l’espai urbà.
 
Presentem aquesta moció per tres motius:
 
El primer, més de fons, de sentit comú: recollim aquesta idea de Tonucci de què els 
nens i nenes ocupin les places i els carrers de Vilafranca i que participin de forma 
activa en com aquests espais han de ser. De fet una ciutat segura per als nens i 
nenes és segura per a tots. Una idea de fons que va molt vinculada a una ciutat més 
sostenible, més verda i més sana.
 
Perquè moltes han estat les famílies que se’ns han acostat preocupades pel 
deterioriament i l’oferta desfasada dels parcs infantils, així com la manca d’espais per 
a joves com un skate o un pumptrack. Només cal sortir de Vilafranca i veure què 
tenen altres municipis per veure que estem a anys llum pel que fa elements de joc i 
oferta atractiva. Com a mare i tenint fills usuaris d’aquestes espais, us recomano que 
aneu a Martorell, a Begues, a Sitges o, fins i tot, a La Granada, on veureu com són 
els parcs infantils que hi ha.
 
I tercer motiu, perquè considerem que cal una planificació a mitjà i llarg termini. Una 
planificació que permetria renovar els parcs actuals, construir-ne de nous de forma 
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ordenada i amb un calendari pressupostari clar. I, alhora, poder treballar amb temps 
les diferents fons de finançament i d’ajuda per part d’altres administracions perquè 
així ens avançaríem a les possibles convocatòries. 
 
Per tots aquests motius proposem la posada en marxa del pla ‘Vilafranca que juga’ 
per diversificar les oportunitats de joc i activitat física a l’espai públic. Una estratègia 
que entenem que hauria de ser transversal i recollir aspectes de planificació municipal 
com la mobilitat, l’urbanisme, l’accessibilitat, la sostenibilitat, l’esport i la joventut. Un 
model de ciutat més segura, més educadora i més saludable.
 
Segur que ens direu que tot plegat és car, que ja esteu duent a terme accions, etc. 
Però si us plau, canviar el paviment dels parcs per un amb més colors no és fer una 
actuació valenta i decidida en pro dels infants. És important, sí, no ho neguem, però 
no és suficient. Penseu que hi ha elements dels parcs que ja tenen més de 20 anys i 
la majoria no són inclusius.
 
I sobre inclusió, la moció també té voluntat de recordar que al 2018 es va votar al ple 
una moció perquè el 50% dels parcs infantils de Vilafranca fossin accessibles per a 
nens amb diversitat funcional. Tres anys més tard estem exactament igual que llavors 
i els elements dels parcs accessibles a Vilafranca es poden comptar amb els dits d’una 
mà. Per tant, caldria posar-hi fil a l’agulla.
  
Una altra de les propostes de la moció és retirar de les places els cartells de ‘prohibit 
jugar a pilota’. Entenem que l’espai públic és pel gaudi dels veïns i veïnes i, per tant, 
també dels infants. Els nens i nenes han de poder jugar i gaudir dels carrers i places, 
poder compartir usos i espais amb altres persones. Que els nens i nenes juguin al 
carrer és un símptoma que la ciutat és segura i que està viva.
 
Aquesta proposta que portem també té una segona part que és molt important: la de 
dotar als nens i nenes de protagonisme a l’hora de dissenyar aquest pla d’actuació. La 
participació. És necessari conèixer d’on partim, quina és l’opinió tenen els usuaris 
d’aquests espais i, per tant, saber què en pensen els infants i joves. Considerem que 
cal escoltar-los i han de tenir un paper actiu en el procés de canvi i de millora de 
Vilafranca. Malauradament, no disposem d’un Consell de la Infància, que facilitaria tot 
aquest procés.
 
Per tots aquests motius, perquè considerem que els nens i nenes han de poder gaudir 
dels carrers i places i disposar d’uns millors espais infantils i juvenils, proposem a tots 
els grups que s’aprovi aquesta moció.” 

El Sr. Eladio García (C’s) troba positiva la moció. 

Ell distingeix entre espais infantils i espais per a joves. En els parcs de full track o 
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d’skate, la presència de nens és minoritària. Creu que el punt tercer s’hauria d 
reformular. Prefereix fer una anàlisi de a quins parcs es pot eliminar la prohibició de 
jugar a pilota. 

La Sra. Montse Romagosa  (VeC) aporta còpia en format word de la seva intervenció 
que s’incorpora íntegra en la present acta:

“Aquesta moció reflecteix en gran mesura el concepte de VILA HABITABLE,  un dels 4 
grans eixos en els quals s’estructura el programa de VeC per aquesta legislatura.

Més enllà de l’habitatge on visqui la persona o el seu nucli familiar, la Vila Habitable 
vetlla per un espai públic cuidat, net i segur per a tothom.

Els carrers, les places i els espais enjardinats han de facilitar la convivència 
intergeneracional i han de permetre la relació harmoniosa dels diferents mitjans 
utilitzats per transitar-hi, donant prioritat als vianants i a l’ús responsable dels 
vehicles no contaminants.

Aquest entorn ens porta a la Vila Passejable, basada en una xarxa de carrers 
absolutament pacifícats, que mica en mica es vagin infiltrant per tota la vila, que 
relliguin els barris entre ells i amb el centre, i amb els principals equipaments socials. 
I que relliguin els principals espais lliures, parcs, places i jardins de la vila

La voluntat és aconseguir que la vila sigui passejable en tota la seva dimensió i que 
aquest xarxa d'eixos cívics  millorin les oportunitats de la gent gran, de la mainada i 
els joves, de les persones amb diversitat funcional, i de la bicicleta.... i permetin 
pensar que tota la vila esdevingui una Vila Jugable.

La Vila Habitable-Passejable-Jugable és aquella en la que els infants no han d’estar 
tancats en un recinte exclòs on desenvolupar les seves inquietuds,  sinó que tota la 
vila i en totes les seves dimensions de l’espai públic ha de poder esdevenir un espai 
contínuament jugable, des dels espais específicamente jugables passant pels entorns 
de les escoles i fins arribar a la dimensió total de la vila.
 
Aquest concepte de vila habitable, passejable i jugable l’hem anat explicant i 
proposant des de VeC mitjançant xerrades i propostes en forma de moció, algunes de 
les quals han estat aprovades per aquest Ple.

-Moció pel disseny i implementació de Camins  escolars segurs, desembre 2016.
-Moció per a la millora de l’espai públic, març 2018.
-Moció per l’adhesió al programa Educació 360, febrer 2018.
-Moció per garantir activitats extraescolars a tots els infants de la vila, febrer 2020.
-Moció per a facilitar espais per als infants durant la pandèmia causada pel SARS-
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CoV2.
-Moció per un estiu enriquit per als infants de la vila, en el context de la pandèmia.
-Moció per uns patis oberts.
-Moció per pacificar els entorns escolars.
 
Per acabar, i en tant que actors principals d’aquesta vila jugable, els infants i 
adolescents han de tenir veu i han de ser escoltats.

Des de VeC tenim la proposta de creació del Consell d’Infants i Adolescents de 
Vilafranca del Penedès per fomentar la seva participació, millorar-ne la qualitat de 
vida, fer exercici dels seus drets i finalment, que les seves opinions contribueixin a fer 
de Vilafranca una vila més humana i més educadora.

En aquest sentit, també vàrem presentar una moció el març de 2017, aprovada per 
unanimitat del Ple d’aquest Ajuntament.

Per tot això, doncs, estem plenament d’acord amb els plantejaments d’aquesta moció 
que estem ara debatent i hi votarem a favor.”

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que els infants i joves són els adults del futur. 
Cal construir una vila adaptada a les necessitats dels infants i dotar-la d’un espai on 
puguin jugar i circular amb tota seguretat.Generant aquest tipus d’espais i a través 
del Pla de mobilitat, també es podria crear la xarxa de camins escolars.

La zona esportiva de Vilafranca no pot absorvir el volum de persones joves per 
atendre les necessitats de la pràctica d’algun esport ni tampoc la dels infants. Per 
tant,calen més pistes esportives de joc espontani a cada barri. Una necessitat que es 
podria cobrir obrint el pati de les escoles o aprofitant parcs com l’1 d’octubre. 

Anuncia el vot favorable.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que es poden plantejar noves propostes o 
projectes de millora, però el Govern té el deure d’explicar com fa les coses i com 
capta recursos per fer les coses.

Per a l’execució d’inversions en parcs infantils o altres de més generals, l’equip de 
Govern parteix dels Plans aprovats, que han tingut participació, com el Pla de 
mobilitat o de reducció d’emissions de CO2, que permeten, sota criteris tècnics, anar 
planificant obres i els seus manteniments.

Es va posar en marxa el Pla d’Intervenció Integral, que va situar la inversió per càpita 
molt per sobre de les ciutats del nostre entorn. La ràtio es situa a 70€/habitant, molt 
per sobre de les ciutats de l’entorn que no arriben als 50€/habitant.
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El Pla d’Intervenció Integral ha sabut captar el finançament d’altres administracions, 
va assolir finançament de la Diputació en temes de millores d’àrees infantils perquè 
tenien aquest Pla que havia estat treballat i definit des les diferents Regidories. 
Algunes actuacions del Pla d’Intervenció Integral inclouen intervencions en parcs 
infantils, com per exemple, en la renovació de la zona de La Girada, inclou jocs 
infantils i molts altres conceptes.

Cada setmana tenim un dia de consulta on els veïns fan les seves aportacions i es 
programen noves àrees de millora. 

Les millores de les àrees infantils ha d’anar integrada amb molts altres temes. Cal 
tenir en compte l’arbrat, la il·luminació, itineraris segurs, plataformes úniques, 
renovació de serveis del subsòl, fuites d’aigua, etc.

En aquest mandat s’han destinat més de 400.000€ en manteniment de parcs 
infantils. És difícil, a cop de moció, incloure projectes que no tenen finançament. La 
idea és millorar el màxim possible amb els recursos disponibles.    

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que els objectius inicials de la moció segurament 
són compartits per tots. La moció però, es basa en una premissa falsa. La moció parla 
de que no estan previstos la construcció de nous parcs infantils i sí que n'hi ha de 
previstos. En els darrers anys s’han fet moltes coses.

En el pressupost hi ha 500.000€ destinats a parcs infantils. Això és per arreglar parcs 
infantils i fer-ne d’altres. Així mateix, hi ha altres partides que incorporen actuacions 
en parcs infantils.

L’any passat es van arreglar 7 parcs infantils i no només paviments. Com en el Parc 
del Poble Nou, que es van renovar les seves instal·lacions. S’està a punt de licitar un 
nou parc infantil al Parc de Llevant, on hi ha el CAP nou. Simultàniament, s’està 
acabant el projecte de revisió dels jocs del Tívoli o la revisió dels jocs infantils de la 
plaça del Padró.

Està previst licitar els arranjaments d’11 pacs infantils, tant paviments com altres 
instal·lacions, com són les tanques. L’equip de Govern prioritza la seguretat de les 
persones usuàries dels parcs infantils.

També estan pensant en la renovació del parc infantil de la Plaça Penedès. L’skate 
parc, té el projecte elaborat, ara cal la previsió pressupostària.

Quan es parla de jugar a places i parcs, hi estan totalment d’acord, però cal que hi 
pugui jugar tothom, no només a pilota. L’ajuntament ha habilitat espais esportius 
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urbans per jugar a futbol.

Els rètols prohibint jugar a pilota han estat instal·lats perquè els ho han demanat els 
veïns. 

Anuncia el vot favorable a la moció.

La Sra. Gemma Urgell (ERC) celebra que estiguin fent tots aquests parcs. La moció 
busca una planificació a mitjà o llarg termini i cal que els joves i nens hi participin. 
Troba a faltar la referència a la moció de Parc inclusius de 2018.

L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que la planificació a llarg termini s’ha de fer 
transversalment. No pot ser planificar parcs infantils i no tenir en compte altres 
projectes.

En quant al tema de la prohibició de jugar a pilota, no es soluciona instal·lant una 
porteria, el problema ja existeix sense instal·lar cap porteria. Posa de relleu que al 
local de la plaça del doctor Bonet, l’ajuntament va haver de canviar els vidres de les 
finestres per pilotades de nens de 14 o 16 anys.

7. 5/2022/1029 – MOCIÓ DE LA MEMÒRIA DE LES ACUSADES DE 
BRUIXERIA. Moció que presenta el grup municipal d’ERC per la reparació i 
restitució de la memòria de les acusades de bruixeria.

La cacera de bruixes és un clar exemple dels atacs i la discriminació als quals les 
dones han estat sotmeses al llarg de la història. Al segle XV, en una societat 
impregnada per la misogínia, moltes van ser acusades injustament de provocar mort i 
destrucció, i se les va tractar com a membres d'una organització criminal liderada pel 
mateix diable.

La base per acusar-les era la mentida i la manera de forçar-les a confessar aquests 
crims inversemblants eren les tortures més terribles. Contra aquestes dones, el 
poder es va saltar les pròpies lleis i les va jutjar sense cap garantia processal. 
Aquelles dones van ser el boc expiatori d'una societat convençuda de l’origen malèfic 
de les seves desgràcies i disposada a buscar-ne les culpables i assenyalar-les.

Catalunya va ser un dels llocs d’Europa on més dones van ser acusades de bruixeria. 
Recentment, s’ha recuperat el nom de més de set-centes dones que, entre els 
segles XV i XVIII, van ser torturades i executades a la forca. Dones immigrades, 
dones pobres, dones guaridores, dones considerades conflictives, dones vídues... 

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, 16 de març de 2022

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
2/2022/1028

Codi validació document:
1415 5462 6421 3274 3367

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 24 de 40

Totes elles estigmatitzades i assenyalades pels seus propis veïns i veïnes com a 
bruixes o metzineres.

A Vilafranca es van processar a la Margarita Rovira una dona vídua acusada 
d'embruixar al seu veï l'any 1612, la Coloma Lleó, jutjada l’any 1643 per enverinar 
presumptament el seu marit. L' Anna Ferrera i la Gilaberta, que foren denunciades 
l’any 1597 davant de l’Inquisidor Diego Fernández Heredia, i la Maria Almirall 
Artigues una altra dona vídua que va ser jutjada l’any 1733 i el 1745.

Malgrat ser una persecució sistemàtica i massiva encara són escassos els estudis 
històrics sobre aquest fet, especialment els interpretatius, i no s’ha incorporat de 
manera normalitzada aquest episodi als currículums acadèmics. Tampoc s’han 
impulsat polítiques públiques de reparació de la memòria de les víctimes.

Tot aquest cúmul d'injustícies ha portat la revista Sàpiens a impulsar la campanya 
No eren bruixes. Eren dones, que ja compta amb el suport de milers de ciutadans, 
entre ells centenars d’historiadors. La proposta és promoure un acte de justícia 
històrica en la línia de les iniciatives que han sorgit en altres indrets, com Escòcia, 
Suïssa, Noruega o Navarra, amb els objectius següents:

● Recuperar la memòria d’aquelles dones innocents sense prejudicis ni falsedats.
● Promoure'n la reparació i dignificar-les per mitjà d’actes de desgreuge 
per tot el territori, a nivell municipal i també nacional.
● Reivindicar totes les dones que han estat reprimides al llarg de la història.

Com a representants d’una població que va participar en la “cacera de bruixes” 
creiem que cal sumar-nos a aquesta iniciativa i per això, el grup municipal d'ERC 
Vilafranca proposen l’adopció dels següents

ACORDS:

Primer.- Reconèixer les acusades i condemnades per bruixeria com a víctimes 
innocents d’una persecució que va dur a l’assassinat de milers de dones arreu del 
món i fer actes d’homentage i de reparació de la seva memòria.

Segon.- Promoure accions per donar a conèixer la cacera de bruixes a la 
població, i de sensibilització sobre aquest episodi històric i les seves causes 
(criminalització de la diferència, misogínia).

Tercer.- Elaborar un mapa local de llocs relacionats amb la cacera de bruixes i 
otorgar-los la mateixa protecció que la resta de llocs de memòria històrica.
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Quart.- Iniciar la revisió del nomenclàtor municipal per tal d’incloure-hi els noms 
de les dones acusades de bruixeria del municipi, com a exercici de reparació 
històrica i de feminització dels noms dels carrers.

Cinquè.- Exhortar el Govern de Catalunya a impulsar estudis científics amb 
perspectiva de gènere sobre la cacera de bruixes i les seves causes, incorporar 
aquest fet al currículum acadèmic i promoure accions de reparació de la memòria de 
les víctimes i de sensibilització sobre els valors de la diversitat i els drets humans.

Sisè.- Traslladar aquests acords al Parlament de Catalunya i als impulsors de la 
campanya “No eren bruixes. Eren dones”.

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per 20 vots favorables (7 JxV, 5 ERC, 5 PSC, 2 CUP, 1 VeC)  i 1 
abstenció (1 C’s).

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Espinosa (ERC) aporta còpia en format word de la seva intervenció 
que s’incorpora íntegra en la present acta: “Ara fa un any des del GM d’ERC vam 
demanar que l’ajuntament s’adherís a la campanya impulsada per la revista Sàpiens 
“No eren bruixes, eren dones”. Va costar una mica però els volem agrair que al final 
ho fessin. Aquesta campanya ha dut a terme diferents accions fins a arribar al 
Parlament on s’ha aprovat una proposta de resolució. 
 
Seguint aquest fil avui presentem una moció que parla de veritat, justícia i reparació.
 
Les més de 800 dones executades a Catalunya durant la cacera de bruixes de l'edat 
mitjana, una de les caceres més ferotges de tota Europa, eren trementinaires, 
remeieres, llevadores, vídues, migrants, dones majoritàriament sense estructura 
familiar… Eren, en definitiva, dones lliurepensadores.
 
No hem d’oblidar que aquesta societat és hereva de la seva història i que l’hem de 
conèixer per no repetir els mateixos errors. Evidentment donem per fet que mai més 
no tornarem a veure cremar dones en una foguera però el masclisme i la misoginia 
formen part de la societat del segle XXI, només cal cercar el significat de bruixa al 
diccionari…
 
La violència contra les dones actualment adopta altres mètodes, ja no necessita 
recórrer a les fogueres. Cada dia veiem i patim els efectes dels sostres de vidre, de la 
bretxa salarial, de la violència masclista i dels feminicidis.
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Com dèiem a l’inici això va de veritat, justícia i reparació:
 
Veritat per visibilitzar aquesta història oblidada que no forma part del currículum 
educatiu i que poques vegades s’estudia i quan es fa com a molt s’hi passa de 
puntetes. 
 
Justícia i reparació per conèixer a aquestes dones i fer-los el reconeixement que 
mereixen i què els correspon. Sabem que les dones en general són les grans 
oblidades de la història, però aquest oblit s’accentua encara més quan es tracta de les 
dones víctimes de la persecució sistemàtica contra la dissidència que va suposar la 
cacera de bruixes. A Vilafranca aquesta violència religiosa i institucional va afectar a 
dones, veïnes, els noms de les quals s’han mantingut fins a dia d’avui invisibilitzats. 
Avui recordem les vilafranquines Margarita Rovira, Anna Ferrera, Gilaberta i Maria 
Almirall.
 
Per elles i per la resta de les dones que han estat acusades, castigades o 
maltractades al llarg de la història demanem que votin a favor d’aquesta moció.”

El Sr. Eladio García (C’s) manifesta que estem parlant d’assassinats dels S XV a XVIII, 
però la moció sembla una broma enmig d’una pandèmia que ha provocat milers de 
morts. No nega el que diu la moció, segur que va passar fa cinc segles. La història 
està plena de fets que des de la perspectiva d’avui ens semblen cruels i injustos, però 
això comportaria repassar la història d’avui al paleolític.

Es demana si es necessària aquesta moció en un municipi on molts ciutadans ho 
estan passant malament per la crisi sanitària i econòmica. No sembla que hi hagi una 
demanda social per investigar els fets. Condemna les morts.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) aporta còpia en format word de la seva intervenció 
que s’incorpora íntegra en la present acta: “A proposta de les CUP, JUNTS, ECP I ERC 
-i amb el suport del PSC- el Parlament de Catalunya ha aprovat recentment una PR 
mitjançant la qual repara la memòria de les dones acusades de bruixeria.

La PR les reconeix com a “ víctimes d’una persecució misògina” i reclama el Govern 
que n’impulsi accions de desgreuge i que els ajuntaments les incorporin als seus 
nomenclàtors.

La iniciativa se suma a la campanya “No eren bruixes, eren dones” impulsada fa uns 
mesos per la revista Sàpiens i ja compta amb el suport de milers de ciutadans, com 
diu la moció.

Òbviament des dels ajuntaments ens hi hem de sumar i col·laborar en la mesura dels 
nostres possibles a aquesta reparació.
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Totalment d’acord amb la moció.” 

Anuncia el vot favorable.

La Sra. Maria Ramon (CUP) manifesta que Guerau de Codines, sanadora del Penedès 
del S XIV va ser acusada d’heretgia. El Casal popular de Vilafranca porta el seu nom 
com a exercici de memòria històrica i de reconeixement.

Agraeixen la campanya de reconeixement encapçalada per Sàpiens, que alhora els 
permet comprovar com n’està d’arrelat el sistema patriarcal o el masclisme 
estructural que encara avui dia patim. Fins quin nivell la Santa Inquisició i les 
estructures de poder existents, les de llavors i les d’ara, han menystingut la dona i 
quan de camí ens queda per recórrer.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que és de justícia saber que va passar i 
restituir tota la memòria dels avantpassats.

Guerau de Codines ha estat reconeguda en gran part, el col·legi de metges la té com 
a una de les seves referents.

De vegades, barrejar-ho tot, amb els feminicidis i altres problemes, amb una cosa 
que va passar fa cinc segles…, es bo que es faci aquesta pedagogia, però segurament 
la ciutadania no pot entendre com parlem de coses de fa cinc segles quan hi ha 
problemes actuals als que no donem resposta. Hem de fer més però tenim moltes 
necessitats pressupostàries. Cal donar respostes a la ciutadania pels problemes més 
urgents.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) dona les gràcies pel recolzament.

Li sap greu que JxV faci el mateix discurs que C’s. El que parla la campanya és que si 
no coneixem la història, no podem corregir els errors. Les dones no són cremades a la 
foguera però avui en dia les dones encara estan passant per problemes i estan patint 
el masclisme.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que ella ha dit que s’ha de conèixer la 
història. Aquesta mateixa tarda estàvem parlat d’avançar l’obertura de les escoles 
decretat pel Departament d’Ensenyament, cost que va a càrrec del pressupost 
municipal.

També remarca, que no ha dit que no s’hagi de restituir a aquelles dones.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) recorda que l’ajuntament es va sumar al manifest 
després de tractar el tema en dos plens
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L’alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que cal dedicar l’energia a lluitar contra el 
masclisme del S XXI. El del S XV, el condemnen rotundament.   

8. 4/2022/1029 – MOCIÓ REBUIG JOCS OLÍMPICS D’HIVERN. Moció que 
presenta el grup municipal de la CUP de rebuig al projecte dels Jocs Olímpics 
d’Hivern del Pirineu

VOTACIÓ:

La moció és rebutjada per 3 vots favorables (2 CUP, 1 VeC) 5 abstencions (5 ERC) i 
13 vots en contra (7 JxV, 5 PSC, 1 C’s).

INTERVENCIONS:

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que en els últims mesos s’ha generat un debat 
públic per la candidatura dels Jocs Olímpics del Pirineu de 2030. Creuen que és 
necessari el posicionament dels grups.

Aquest macoprojecte i altres macroprojectes com poden ser la MAT al Penedès o Hard 
Rock al Camp de Tarragona, són noves oportunitats per enriquir uns pocs, com 
sempre. 

Aquests Jocs poden suposar agreujar encara més la situació social de la zona, amb 
més precarietat i temporalitat laboral, salaris baixos, encariment de la vida i més 
destrucció del territori. Amb la candidatura dels Jocs Olímpics es segueix fomentant 
una activitat econòmica centrada en el monocultiu de l'esquí i abocant al Pirineu a ser 
totalment dependent d'un economia feble i estacional, dependent del clima i que no 
és capaç de resoldre els problemes estructurals que pateix com la despoblació, 
l'envelliment de la població, manca de serveis públics, etcètera.

Els problemes s'haurien d'afrontar des de les administracions amb plans de 
desenvolupament. les infraestructures i el desenvolupament del territori no han 
d'anar lligats a grans esdeveniments i grans maco projectes, que a més es volen 
imposar d'esquena a la gent.

És una greu irresponsabilitat en termes de sostenibilitat i medi ambient i per les 
condicions de vida de les persones que viuen al Pirineu. No pot ser que en l'actual 
crisi mediambiental i climàtica es vulguin desenvolupar projectes que trinxen el 
territori, embolcallar-los de verd i etiquetar-los de sostenibles.

Demanen que el Govern de la Generalitat faci un gir en les actuals polítiques i retiri la 
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candidatura dels Jocs d'hivern i si no és així, que es posi en funcionament un 
referèndum dels territoris afectats.

El Sr. Eladio García (C’s)  manifesta que si la moció es refereix a uns Jocs Olímpics 
d’Aragó i Catalunya, hi està a favor. Ben gestionats, donen un impuls a les 
infraestructures i al turisme de la població on s’esdevé.

Anuncia que votarà en contra. Quan cadascú rema en sentit contrari, el Comitè 
Olímpic Internacional vota candidatures amb sentit. El COI no admet referèndums, el 
que fa és admetre consultes en sentit positiu. De la forma que s'està duent 
l'assumpte no cal que es preocupin s

La Sra. Montse Romagosa (VeC) aporta còpia en format word de la seva intervenció 
que s’incorpora íntegra en la present acta:”Compartim plenament tot allò exposat en 
aquesta moció i ja avanço que hi votarem a favor.

Son molts els motius que ens porten a rebutjar aquests JJOO, però…. sens dubte….. 
l’emergència climàtica en la qual estem immersos és el primer: apostar per 
infraestructures de neu en aquest context és una proposta de futur inviable.

Les estacions d’esquí ara mateix ja són deficitàries, per l’alt cost de producció de neu 
artificial i per l’elevat consum d’aigua que utilitza aquesta producció. No ens podem 
permetre ni una cosa ni l’altra en aquest context. No té sentit abocar més milions 
públics a un model esgotat.
 
Però n’hi ha d’altres, de motius: L’economia del Pirineu depèn en gran mesura del 
turisme. Aquest projecte de JJOO significa perpetuar el monocultiu turístic i la 
precarietat laboral, just el contrari de les feines estables i de qualitat, …..necessàries 
per tal que els seus habitants hi puguin treballar i viure….. i s’aturi l’èxode cap a la 
ciutat….. Èxode al qual hi contribueix en gran mesura la manca d’un parc públic 
d’habitatge que, combinada amb el pes del sector turístic, fa que cada vegada les 
veïnes tinguin més difícil accedir a un habitatge.

Les gents del Pirineu necessiten feines estables i de qualitat que estarien a l’abast 
diversificant l’economia. Com podrien diversificar l’economia ??....doncs…. potenciant 
la riquesa i la diversitat naturals d’aquestes terres: la pagesia, l’agricultura, la 
ramaderia i la silvicultura (la disciplina de la gestió de la massa forestal, centrada 
sobre tot en el seu cultiu i en el seu manteniment).

De fet, aquest projecte de JJOO ha portat -crec- una cosa bona : ha posat sobre la 
taula les greus mancances en xarxes de comunicació i infraestructures que pateixen 
les comarques pirinenques.
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El Pirineu necessita xarxes de comunicació que cohesionin el territori…… I  necessiten 
centres sanitaris amb professionals que trobin atractiu viure-hi….. necessiten oferta 
educativa….. necessiten fibra òptica….. transport públic, etc.
El Pirineu té totes aquestes necessitats…… I les té sí o sí, independentment dels JJOO.
 
Més enllà de tot això exposat, des de Vilafranca en Comú no veiem bé que la 
ciutadania hagi de decidir….. mitjançant un referèndum …..sense conèixer a fons el 
projecte,….. que no s’ha explicat i que està envoltat d’un alt grau d’opacitat.

Ara mateix no se sap si les infraestructures plantejades estan pensades per a les 
necessitats de la gent que hi viu o per a les necessitats del turisme.
I per sobre de tot, l’esdeveniment no representa “el futur econòmic del Pirineu ni el 
model de transformació que necessita el país”.”

La Sra. Maria Sardà (ERC) manifesta que al Parlament es va presentar una proposta 
acordada amb la CUP per efectuar un referèndum i anuncia l’abstenció del grup 
municipal.

El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que tot i que compartim alguns dels arguments 
no tenim cap autoritat per condicionar el futur social, econòmic, laboral, paisatgístic o 
humà de les comarques pirinenques. 

Per altra banda, el projecte de Jocs Olímpics sempre ha reportat beneficis al lloc on 
s'ha implantat. El millor exemple Barcelona, amb unes inversions ben aprofitades. La 
Seu d'Urgell també va tenir un abans i un després dels Jocs Olímpics. La creació del 
Parc del Segre ha esdevingut un orgull dels urgellencs i des de llavors s'han fet un 
munt d'esdeveniment. 

El que podem és, exigir la màxima implicació de les administracions implicades i 
objectius de desenvolupament sostenible. 

Anuncia el vot desfavorable.

El Sr. Noel Viñas (CUP) manifesta que li sorprèn que alguns grups polítics votin en 
contra de projectes al Penedès com la MAT, però si obren les portes a macroprojectes 
a altres territoris. 

9. 7/2022/1029 – MOCIÓ SERVEIS BANCARIS. Moció que presenta VeC per a 
garantir la qualitat dels serveis bancaris.

El Ple de l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès celebrat el 20 de juliol de 2021 va 
aprovar per unanimitat una moció de Vilafranca en Comú sobre l’exclusió dels serveis 
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bancaris dels col·lectius no digitalitzats i de determinats barris de la vila i la pèrdua de 
qualitat dels serveis bancaris.

Passats sis mesos, la situació segueix igual: quatre barris vilafranquins segueixen 
sense tenir oficina bancària (Sant Julià, les Clotes, Molí d’En Rovira i Barceloneta) i 
tres d’ells no tenen cap caixer bancari. En aquests quatre barris viuen 16.277 
persones: un 40% del total de la població vilafranquina. Aquesta situació afecta a tota 
la ciutadania que viu en aquests quatre barris, però, especialment, a la gent gran i a 
la població que te dificultats amb la gestió digitalitzada del servei bancari i d’altres 
serveis.   

En els darrers anys, el procés de digitalització que ha emprés la nostra societat, s’ha 
traduït en una reducció dràstica d’oficines bancàries i de personal a la vila. No és 
acceptable que el procés de digitalització només serveixi per eliminar oficines, caixers 
i personal i incrementar els beneficis empresarials dels bancs, sense cap millora en el 
servei. Tot plegat ha comportat la reducció del servei a les persones, especialment a 
la gent gran, provocant una bretxa digital que atempta contra la autonomia i la 
dignitat d’una part important de la ciutadania. 

La banca espanyola va rebre grans injeccions de diner públic per a fer front a la crisi 
iniciada el 2008 i encara no els ha tornat. A més, des del 2008 ha tancat la meitat de 
les seves oficines i ha acomiadat 16.500 treballadors. L’any 2021 ha obtingut prop de 
20.000 milions d’euros de beneficis i ha tancat 4.000 oficines. És hora que la banca 
retorni a la societat tot el que la societat li ha donat.

L’atenció personalitzada en els serveis bancaris, especialment per a determinats 
col·lectius de la població, no ha fet mes que empitjorar en els darrers anys i mesos: 
reducció d’oficines i manca de personal d’atenció al públic, disminució d’horaris de 
serveis, problemes per contactar amb un gestor/a de serveis, instal·lacions de caixers 
automàtics complicats, etc. I aquest empitjorament ha afectat, especialment, a la 
gent gran que no té habilitats digitals, que son considerats com de tercera classe, 
mentre continuen pagant els serveis bancaris de manteniment dels comptes que la 
seva entitat estableix.

Aquesta situació ha provocat un allau de queixes ciutadanes i que s’hagin emprés 
diverses campanyes que reclamen una millora del servei bancari i recollides de 
signatures de suport. Queixes i mobilitzacions que evidencien que ens trobem davant 
d’un problema sentit per amplis sectors de la societat i que reclamen una millora a la 
qual tenen dret segons la legislació vigent.

En aquesta línia, la Nova Agenda del Consumidor desenvolupada en el Reial Decret 
Llei 1/2021 del 19 de gener, de protecció dels consumidors i usuaris front a situacions 
de vulnerabilitat social i econòmica, subratlla la necessitat d’abordar les necessitats 
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específiques de consumidors que, per les seves característiques o circumstàncies, 
requereixin una major protecció per a garantir la presa de decisions en les relacions 
concretes de consum atenent als seus interessos. Entre aquestes necessitats i 
relacions es destaquen les següents: la necessitat de garantir tant l’assequibilitat dels 
productes, béns i serveis, com la disponibilitat d’una informació clara, accessible i fàcil 
de gestionar; l’adopció d’un enfocament just i no discriminatori en la transformació 
digital [...]. Sembla, però, que el sector bancari obvia l’aplicació d’aquesta normativa i 
obliga a realitzar tràmits de forma telemàtica a tothom, sense atendre a les seves 
necessitats específiques.

Avançar en la creació d’una banca pública que garanteixi una gestió pública, 
democràtica i guiada per l’interès social, i no per les estratègies abusives del sector 
bancari, pot ser una bona alternativa. La majoria de països tenen sistemes bancaris 
predominantment públics. En el nostre entorn, Alemanya és un dels països de la UE15 
que té un sistema bancari públic més extens, una xarxa pública bancaria que 
consisteix en 11 bancs regionals, cadascun dels quals està connectat a milers de 
caixes d’estalvi de propietat municipal. El seu objectiu és servir als interessos públics 
enlloc d’optimitzar els beneficis privats.

L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, com a representant de la ciutadania de la 
vila no pot restar passiu davant aquest deteriorament dels serveis bancaris i ha 
d’actuar, amb els seus mitjans, en defensa dels interessos de les vilafranquines i 
vilafranquins per tal d’incrementar el servei que presten els bancs en horaris i atenció 
personalitzada, especialment, a la gent gran. I per això cal les entitats bancaries de la 
vila destinin personal a l’atenció personalitzada i a l’acompanyament per a que la gent 
gran pugui gaudir dels serveis bancaris que es mereixen amb dignitat, respecte i 
seguretat.

Per tot plegat, l’Ajuntament de Vilafranca del Penedès, acorda que:

1. L'Ajuntament es reunirà amb els equips directius de les entitats bancàries 
instal·lades a Vilafranca del Penedès per tal d'exposar-los el creixent dèficit dels 
serveis bancaris que presten, especialment, els dirigits a la gent gran i a 
determinats barris de la vila, i reclamar-los solucions a curt i mitjà termini.

2. La Comissió per al Benestar de la Gent Gran del Consell Municipal de Serveis 
Socials farà un seguiment d’aquestes reunions i de les propostes que es 
presentin per avançar cap a la recuperació de l'atenció personal, especialment 
per a les persones que no són autònomes en qüestions digitals i en els barris 
abandonats.

3. L’Ajuntament de Vilafranca del Penedès col·laborarà amb les diverses entitats 
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de la vila preocupades i interessades per aquesta qüestió per a cercar solucions 
a la problemàtica generada, especialment entre les persones en situació de 
vulnerabilitat social i/o econòmica, per la política bancària de desatenció 
personal.

4. S’informarà del contingut d’aquest moció a la Comissió per al Benestar de la 
Gent Gran del Consell Municipal de Serveis Socials, a les entitats bancàries de 
la vila, a les entitats de gent gran de la vila i al govern de la Generalitat de 
Catalunya. 

VOTACIÓ:

La moció és aprovada per unanimitat del consistori.

INTERVENCIONS:

La Sra. Montse Romagosa (VeC) aporta còpia en format word de la seva intervenció 
que s’incorpora íntegra en la present acta: ”Des de VeC ens preocupen els temes que 
afecten i preocupen a la gent,…. i aquesta moció en fa referència a un de molt 
concret: la cada vegada més difícil accessibilitat als serveis que presten les entitats 
bancàries. Entitats que s’han anat apropiant de les nostres dades, els nostres rebuts, 
els nostres estalvis -cas que en tinguem-, les nostres nòmines i les nostres pensions. 
I que des de fa temps han abandonat qualsevol visió social per dedicar-se únicament 
al benefici empresarial.

L’aposta digital i la política d’estalvi de costos de les entitats financeres són els 
arguments que s’han justificat en els processos de fusió i reestructuració financeres 
amb el resultat d’acomiadament de milers de treballadors i treballadores, ampliació 
dels cobraments de comissions i empitjorament de la qualitat del servei, amb cada 
vegada menys punts d’atenció i menys atenció personalitzada, fet que perjudica de 
manera molt sensible la gent gran.

Per posar-hi dades:
            

 beneficis banca 2021                    18.866 milions d’€
 tancament oficines 2021               4.000 oficines tancades
 des del 2008 s’han tancat el 55% de les oficines bancàries i s’han perdut 

16.500 llocs de treball
 La Caixa:                                        5.226 milions d’€ de beneficis 2021
 Banc Sabadell                                   530 milions d’€ de beneficis 2021
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Aquest canvi de polítiques afecta, com ja he dit, de manera molt sensible a la gent 
gran. Però no només. Afecta també a la població amb pocs recursos digitals. 

Des de VeC vàrem presentar el setembre de 2018 una moció que plantejava la bretxa 
digital que s’està creant a la nostra societat, bretxa provocada per la dificultat d’accés 
a la tecnologia digital, ja sigui per manca de coneixements o be per manca de 
recursos econòmics.

Amb la pandèmia aquesta bretxa ha agafat unes dimensions dramàtiques, ja que a 
tot arreu, començant per l’administració i els serveis públics i continuant per la resta, 
han posat aquesta modalitat d’accés i de gestió com a principal i gairebé única. 
Aquesta moció no va ser aprovada i crec que n’hauríem de tornar a parlar ben aviat.
 
La qüestió que avui planteja la nostra moció es refereix a un tipus concret de bretxa, 
la bretxa bancària.

Hem vist darrerament  -a prop d’aquí, per posar un ex - com l’atenció a la gent de 
més recursos millora i es personalitza, mentre que l’atenció a les persones amb 
menys recursos s’empobreix i es despersonalitza.

Tots coneixem casos de persones que ho pateixen. Nosaltres mateixos segurament 
també ho hem patit en algun moment.

Justament la setmana passada, vaig anar a la meva entitat bancària i vaig entrar junt 
amb una senyora més aviat gran, que es mostrava dubtosa i desubicada i temorenca. 
Vaig demanar, per favor, que l’atenguessin a ella primer, ja que jo tenia cita 
concertada. La senyora s’expressava amb dificultat i el treballador l’adreçava als 
caixers automàtics. Ella deia que no, que no, que volia parlar amb algú.

El treballador li va donar pressa diverses vegades, al·legant que l’estaven esperant en 
una taula. La senyora només va aconseguir que li diguessin que els dijous de 9 a 1 
l’atendrien personalment. Va marxar amb el cap cot i crec que al sortir per la porta ja 
no recordava aquesta dada.

Aquesta situació em va transmetre molta angoixa,…. la que estava patint la 
senyora…. I molta tristesa. I reflecteix molt bé l’esperit de la nostra moció.
Vàrem presentar una moció l’estiu passat, aprovada per unanimitat, en la qual 
demanàvem instar el govern de la Generalitat a estudiar i prendre mesures en 
aquesta qüestió.

Mesos després, no estem igual. Estem pitjor.

Deia avui un tertulià a la ràdio que aquesta dinàmica perjudica la cohesió social, i que 
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les entitats bancàries han de contribuir a aquesta cohesió, de grat o per força.

L’ajuntament no pot incidir en les normatives per les quals es regeixen les entitats 
bancàries. Però pot fer altres coses que estimulin les entitats bancàries que hi ha a la 
vila  a recuperar l’atenció personalitzada a tothom, i especialment a la gent gran.

Mesures com la que està estudiant l’ajuntament del Vendrell, d’apujar les taxes dels 
caixers per ocupació de l’espai públic, a les entitats bancàries que no millorin la seva 
atenció als clients.

O estudiar la possibilitat de treballar, com a ajuntament, amb entitats que tinguin 
més sensibilitat social. O altres.

I per sobre de tot, l’ajuntament ha de tenir cura de la seva ciutadania, li ha de fer 
costat i li ha de donar suport. I la ciutadania ha de percebre que té aquest suport. 
Que no està sola.”

El Sr. Eladio García (C’s) anuncia el seu vot favorable manifesta que no és la gran la 
banca espanyola qui va rebre gran quantitat de diners públics sinó que els van rebre 
les Caixes. 

Les retallades d'horaris i tancament  d’oficines i està afectant a les persones grans, la 
principal dificultat és operar amb noves tecnologies i també els col·lectius amb 
discapacitats. Per solucionar aquest problema hi hauria d'haver personal de suport 
suficient.

Aquest problema de les persones grans i l'accés als serveis també cal que es solucioni 
en les administracions.

El Sr. Noel Viñas (CUP) anuncia el vot favorable i manifesta que la situació 
discriminatòria dels bancs i entitats financeres no ha canviat i cal que es faci un esforç 
contra la deriva excloent. Cal obrir un diàleg amb les entitats financeres, però 
aquestes només es mouen pel seu propi benefici. Les entitats van ser rescatades amb 
diners públics i a hores d'ara encara esperem que tornin els diners. Una autèntica 
vergonya per qui ho va fer, per qui ho va prometre i per qui se'n va fer beneficiar. 

Per això cal crear un banc públic que garanteixi una gestió pública i democràtica, 
guiada per l'interès social i sota el control i el poder de decisió de la ciutadania. 
Només amb la creació d'una banca pública podem assegurar els drets i interessos de 
la majoria de la població.

El Sr. Ramon Zaballa (PSC) manifesta que durant dècades s'ha anat creant una 
dependència de la ciutadania amb les entitats financeres. Actualment s'estan retallant 
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serveis i atenció. És necessari mantenir una xarxa suficient a tot el municipi. 

El govern d'Espanya ha donat el termini d'un mes per tal que les entitats bancàries 
revisi l'atenció que donen de la gent gran.

La moció parla de temes importants, però és poc agosarada. 

L'equip de Govern fa altres coses. Cal evitar escletxes digitals a les persones grans i 
les vulnerables. Cal educar digitalment a la població, cursos d’alfabetització digital als 
Casals i col·laboració digital intergeneracional.

Anuncia el vot favorable perquè és de justícia. 

El dubte és si la Comissió de Benestar per la gent gran és la que ha de tractar aquests 
temes. Ell es compromet a informar-la.

La Sra. Maria Sardà (ERC) manifesta que cal tenir en compte que la disminució de les 
oficines bancàries no afecta només a la gent gran sinó que també afecta els que no 
tenen accés a les eines digitals, cosa que provoca una bretxa digital a les capes més 
desfavorides de la societat. Avui, qualsevol ciutadà que rebi una prestació econòmica 
per part de l'administració, ha de tenir un compte bancari obert. En això els bancs 
estan fent un servei públic a la ciutadania i com a tal, han d'estar a la seva disposició. 
Cal posar punts d'accés a internet gratuïts i posar-los a disposició de la ciutadania. 

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) anuncia que donaran suport a la moció i manifesta que 
comparteixen els objectius. 

Al juliol passat es va aprovar una moció similar i es van fer les comunicacions a les 
entitats bancàries. Hi ha preocupació de les persones grans i altre tipus de persones. 
La majoria d'entitats han respost que tenen instruccions des de dalt i que els limiten 
els recursos. S'ha presentat una proposició de llei per tal de no tancar oficines els 
llocs on no n'hi ha. Cal que l'Estat faci alguna regulació per tal d'obligar a les entitats 
a donar el servei.

Passat demà tenen una reunió amb una entitat i aquest és un dels punts previstos a 
tractar.

Considera el Consell de la gent gran un bon lloc on tractar aquestes coses. 

La Sra. Montse Romagosa (VeC) agraeix el suport a la moció 

La Comissió de Benestar de la gent gran a de tenir un protagonisme important. Es pot 
posar al davant la Regidoria de serveis socials, però no només. Celebra que s'estiguin 

http://www.vilafranca.cat/validacio


Vilafranca del Penedès, 16 de març de 2022

La veracitat del contingut d’aquest document es pot comprovar a www.vilafranca.cat/validacio PLAN_GEN_SIGN_2
2/2022/1028

Codi validació document:
1415 5462 6421 3274 3367

Cort 14 · 08720 Vilafranca del Penedès
938 920 358 · www.vilafranca.cat Pàgina 37 de 40

fent formació en digitalització. 

La moció de 2017 també feia referència a fer arribar la tecnologia a tothom. Això vol 
dir adreçar-se a la població vulnerable econòmicament. 

10. PRECS I PREGUNTES

El Sr. Eladio García (C’s) demana a tot l'equip de Govern si els 805.000 euros que 
costen els mitjans de comunicació serveixen per a que compleixin amb l'objectiu 
d'informar sense manipular, sense distorsionar i sent rigorosos. La pluralitat no és 
quantitat sinó que és diversitat ideològica. 

S'ha ocultat informació als ciutadans de Vilafranca. Fa un mes, el cap de la Policia 
Local ha estat denunciat pels sindicats d'aquest ajuntament. La denúncia és per 
prevaricació, omissió del deure de perseguir delictes, suborn, delictes contra la 
llibertat sindical, tràfic d'influències i falsedat documenta. Els mitjans de comunicació 
no se n'han fet ressò. La denúncia s'ha admès a tràmit en el jutjat número 2 de 
Vilafranca. El dia 22 el cap ha d'anar a declarar en qualitat d'investigat junt amb un 
caporal. Els mitjans de comunicació no han informat de res.

A més de les qüestions en l'àmbit penal existeixen qüestions en l'àmbit administratiu 
que caldrà aclarir.

No entén com els Mossos d'Esquadra no estan presents en actuacions efectuades en 
els darrers dies. El preocupa que es deteriorin les relacions entre els Mossos 
d'Esquadra i la policia local. Considera que a qui corresponia intervenir en entrada a 
domicili on es realitzava cultiu il·legal de marihuana, era els Mossos d'Esquadra. 
Tampoc entén com en aquesta actuació, el cap de la policia va actuar de paisà. 
Considera que havia d'anar d'uniforme.

L'alcalde Pere Regull (JxV) considera que els diners estan ben emprats en els mitjans 
de comunicació municipals. Mai hi ha pressions informatives i si coneix el director, 
hauria de saber que presionar pot ser contraproduent. 

En quant els fets en l'actuació d'intervenció de droga, no dóna més importància. A 
vegades intervé un cos i a vegades un altre. La setmana passada es van reunir amb 
el cap dels Mossos i no va rebre cap queixa. 

En quan a l’actuació al Carrer Amàlia Soler de paisà, també hi havia policia judicial 
que anava de paisà.

En quant a la denúncia al cap de la policia, cal tenir en compte la presumpció 
innocència i fins que no hi hagi hagut una resolució judicial, no es pot fer res. 
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Actualment hi ha una investigació. Abans no es poden prendre mesures.

El Sr. Eladio García (C’s) afirma que era un futur, si un policia local se l’investiga, 
l'ajuntament no farà res.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que actuaran de manera proporcional. Estem en 
un estat de dret i per tant les actuacions han de estar tipificades per la llei. 
L'ajuntament obrarà seguint la llei. No es pot sancionar una persona quan la llei no ho 
diu.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) demana si quan es fan obres d'ampliació de voreres 
si no es poden treure els pals de l'electricitat que queden dintre de la vorera perquè 
fan nosa. 

També demana que quan es tanca un carrer per fer obres, quan s'acaba l'obra, les 
tanques s’arraconen a la vorera i aquí fa nosa. Caldria arraconar-les a la calçada. 

També formula un prec respecte les preguntes que es formulen en el Ple, ja que la 
resposta només arriba el grup que l'ha formulat. 

Demana saber l'empresa que va instalar els camps de futbol als carrers, per què es 
va triar aquesta empresa, com es va decidir la ubicació i qui fa el manteniment. I això 
mateix respecta les taules de ping-pong.

L'alcalde Pere Regull (JxV) respon que la ubicació es va decidir buscant un lloc proper 
a lloc on hi ha nens i que no molesti excessivament els veïns. 

La resta de dades ja les faran arribar.

La Sra. Montse Romagosa (VeC) demana quin tracte té l'ajuntament de Vilafranca 
amb Ecoembes. Li ha arribat el cas d'una família que fa servir l'aplicació i que els ha 
tocat molts premis molt sovint. És el cas d'una família que en tres mesos l’hi ha tocat 
dos patinets elèctrics, una tablet, una bossa de mà i uns auriculars bluetooth.

Respecte als embornal demana saber amb quina regularitat es revisen, com s’atenen 
els avisos de la ciutadania i qui fa el manteniment.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) respon que el manteniment el fa l'empresa d'aigües i que un 
cop l'any es revisen tots. N’hi ha alguns que els revisen dos cops l'any i algunes zones 
concretes, més sovint i quan hi ha queixes puntuals.

Els avisos es reben per molts canals: avisos directes, a través de la pàgina web, a 
través de les xarxes socials…
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La Sra. Montse Romagosa (VeC) manifesta que ha vist els anuncis de les jornades de 
portes obertes dels centres docents. Hi ha instituts que fan les portes obertes de 
manera solapada. Demana saber si s'ha treballat amb els instituts per tal de que no 
és solapin.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que l'Ajuntament ha demanat als centres 
educatius que tothom pugui accedir a tots els centres, però l'ajuntament no hi pot 
intervenir. La decisió final és de cada centre.

La Sra. Maria Ramon (CUP) demana saber si s'ha mirat el problema de l'aire 
condicionat de la Casa de la Festa Major. 

També comunica que torna a haver-hi bernats mabrejats en algunes zones. Demana 
saber si està prevista fer alguna intervenció de cara a la primavera.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) reclama que les preguntes del Ple anterior no els han estat 
respostes.

La Sra. Meritxell Montserrat (JxV) manifesta que els serveis administratius d’educació 
li han fet saber que la resposta va ser enviada mitjançant notificació electrònica però 
que els ha arribat la resposta dient que ha passat el termini sense accedir-hi.

El Sr. Pere Sàbat (ERC) demana si ho poden tornar a enviar.
 
La Sra. Gemma Urgell (ERC) pregunta si hi ha previst algun pla respecte a la 
celebració de Sant Jordi.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que encara no està tancat l'operatiu de Sant 
Jordi. Ja ho explicaran més endavant.

La Sra. Montse Espinosa (ERC) demana saber que se'ls va dir que a l'antic hospital i 
anirien pisos per a joves i els ha arribat que aquests pisos seran per a gent gran.

El Sr. Francisco Romero (PSC) manifesta que es proposen habitatges al carrer Vidal 
per a gent gran i destinaran a habitatge per a gent jove el resultat de la venda de la 
Casa Feliu.

La Sra. Maria Sardà (ERC) demana saber després de la denúncia al cap de la Policia 
Local, com està el procés de selecció de caporal.

L'alcalde Pere Regull (JxV) manifesta que ho preguntaran perquè aquest tema ho 
porta un tribunal composat per funcionaris.
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El Sr. Aureli Ruiz (JxV) aclareix que el Jutjat va dictar mesures cautelars i va 
paralitzar el procés. Considera que és un perjudici per als altres candidats. En aquest 
moment està aturat per mandat judicial.

La Sra. Maria Sardà (ERC) demana qui es fa càrrec de la despesa de defensa jurídica 
del cap i de l'altre investigat.

El Sr. Aureli Ruiz (JxV) manifesta que tots dos tenen advocats propis. L'Ajuntament 
va oferir la seva defensa però els investigats han preferit els advocats propis.

La Sra. Maria Sardà (ERC) Demana que es tingui en compte el procediment 
d'administració pública en referència als funcionaris investigats I demana si s'ha 
seguit aquest procediment en el present cas. 

Seguidament l'alcalde aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta 
acta.

El secretari,                                                   Vist i plau
       l'alcalde,
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